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Activity concentrations of 60Co, 137Cs and 241Am in sieved soil and soil 
inclusions from the «Taiga» peaceful nuclear explosions site 

Valery P. Ramzaev, Viktor S. Repin 
Saint Petersburg Research Institute of Radiation Hygiene after Professor P.V. Ramzaev, Federal Service for 

Surveillance of Consumer Rights Protection and Human Wellbeing, Saint Petersburg, Russia 

The article presents results of comparative study of 137Cs, 60Co, and 241Am activity concentrations in 
components of the soil samples collected in 2009 on the territory adjacent to the «Taiga» peaceful nuclear 
explosions site (the Perm region, Russia). The objective of the study was to identify differences between: 1) 
non fractionated native soil, 2) the soil passed through a sieve with a mesh size of 1.2 mm, and 3) the 
screened out coarse components. Measurements of the radionuclides activities in counting samples were 
performed using a semiconductor gamma spectrometer. Statistically significantly lower activity concentrations 
of 137Cs (factor of 1.2), 60Co (factor of 2.2) and 241Am (factor of 2.6) were found in the finely dispersed 
sieved fraction of soil compared to the native soil. On the opposite, in the solid radioactive inclusions 
selected from the screened out coarse fraction, the activity concentrations of 137Cs, 60Co and 241Am were 
significantly higher compared to those in the native soil. Especially large differences (up to a factor of 10 
and more) between the native soil and radioactive inclusions were observed for the refractory and low-
volatile 60Co and 241Am. Presumably, these radionuclides were concentrated predominantly in the glassy 
substance of the radioactive inclusions. For 137Cs, the unevenness in the contamination of different soil 
components was less pronounced. The results obtained will be used to standardize methods for assessing 
radioactive contamination of the territory at the sites of peaceful nuclear explosions 
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Удельная активность 60Co, 137Cs и 241Am в просеянной почве 
и почвенных включениях с места проведения 

мирных ядерных взрывов «Тайга» 
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В статье представлены результаты сравнительного анализа содержания 137Cs, 60Co и 241Am в 
компонентах проб почвы, отобранной в 2009 году на территории, прилегающей к месту проведения 
экскавационных мирных ядерных взрывов «Тайга» (Пермский край, Россия). Целью исследования 
было выявить различия между нативной почвой, просеянной мелкодисперсной фракцией почвы и 
отсеянными почвенными компонентами по показателю удельной активности радионуклидов. Для 
фракционирования почвы использовали сито с размером ячеек 1,2 мм. Измерения активности 
радионуклидов в счетных образцах выполняли с помощью полупроводникового гамма-спектрометра. 
По сравнению с исходной нативной почвой, просеянная фракция почвы характеризуется 
статистически значимо меньшими величинами удельной активности 137Cs (в 1,2 раза), 60Co (в 2,2 
раза) и 241Am (в 2,6 раза). В твердых радиоактивных включениях, которые содержались в 
отсеянной крупнодисперсной фракции, значения удельной активности 137Cs, 60Co и 241Am были 
существенно выше таковых в нативной почве. Эти различия достигали десятикратных и более 
значений для тугоплавких и труднолетучих 60Co и 241Am. Предположительно, эти радионуклиды 
концентрировались преимущественно в стеклообразном веществе радиоактивных включений. Для 
137Cs эта неравномерность загрязнения разных компонентов почвы была менее выраженной. 
Полученные результаты будут использованы для стандартизации методов оценки радиоактивного 
загрязнения территории в местах проведения мирных ядерных взрывов. 

Ключевые слова: мирный ядерный взрыв, почва, фракционирование, просеивание, 137Cs, 60Co, 
241Am, удельная активность.  
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